
Uses of the Genitive Case

I. Relationships between nouns: Eng. ‘s , of, and by phrases.

1. Possessors (czyj?)

książka Ewy
córka Janka
pokój mojego brata
dom naszej matki

2. Other “of”/ “by” expressions:

dyrektor biura historia sztuki
życie sekretarki film Spielberga
muzyka Mozarta powieść Faulknera
filiżanka kawy Jakiego koloru jest ….. ?
powrót Janka zebranie studentów

II. Genitive of Negation

A verb which in an affirmative sentence takes the accusative takes genitive when it is negated:

Lubię Ewę. Nie lubię Ewy.
On czyta tą książkę. On nie czyta tej książki.
Znam to dziecko. Nie znam tego dziecka.
Dlaczego teraz jesz obiad? Dlaczego teraz nie jesz obiadu?
Mam ochotę na lody. Nie mam ochoty na lody.

This also happens with negated modals and other verbs that take infinitive complements:

Mogę pić piwo. Nie mogę pić piwa.
Chcę kupić dom. Nie chcę kupić domu.

Genitive of Negation is absolutely obligatory in Polish!

III. After several prepositions:

bez = ‘without’
bez cukru
bez żony
bez kapelusza
bez uśmiechu

dla = ‘for’ only in the BENEFACTIE sense (almost always followed by a Noun denoting a person)
Dla kogo? (cf. dlaczego?)

kwiaty dla Ewy
prezent dla Marka
nagroda dla studenta

do = to, toward, till/by (with time expressions) Dokąd? Gdzie? Do kiedy?

places: Idę do domu, szkoły, kina, teatru, hotelu, baru.
Jadę do Warszawy, Krakowa, Londynu, Polski, Szwecji.



people: Idę do ojca, syna, studenta, profesora, mamy.

telefonować do kogoś

time: Muszę to zrobić do piątku, do maja, do przyszłego roku, do
szóstej…

do + (verbal) nouns “for”: do czytania, do jedzenia, szczotka do włosów,
pasta do zębów

od = ‘from’ mainly with PEOPLE and time expressions (since) Od kogo? Od kiedy?

people: Wracam od mamy.
Dostałam prezent od Ewy/list od Marka.

time: Bedę tam od piątej do szóstej.
Od czwartku jestem chora.

z = ‘from’ PLACES Skąd?

Wracam z Londynu, z uniwersytetu, z domu, ze szkoły.

 u = ‘at someone’s house or place of work. PEOPLE only U kogo?

Byłam dziś u mamy, u ojca, u koleżanki.
Czy byłeś u lekarza/dentysty/krawca?
U kogo jest przyjęcie?

IV. After expressions of quantity:

Gen plural after numbers 5 and above:
tu jest pięć kotów
trzydzieści osiem słoni
dwadzieścia siedem studentek
osiemnaście butelek mleka

after dużo, trochę, sporo, mało, ile:
Dużo studentów jest na zajęciach.
W tym tygodniu było bardzo dużo

gramatyki!!
Pożycz mi trochę pieniędzy.
Mam mało czasu.
Tu jest sporo ciekawych książek.

dużo   many      dużo kwiatów
  much      dużo pracy

sporo   several      sporo osób
  a fair amount  sporo mąki

trochę  a few      trochę kwiatów
  a little      trochę soli



niedużo not many      niedużo ludzi
  not much      niedużo masła

mało   few      mało kobiet
  little      mało mleka

ile   how many      Ile masz sióstr?
  how much      Ile masz czasu?

after measure expressions: 
kilo(gram) szynki,
litr wina,
hektar ziemi

V. Negated Existential Sentences:

Existential sentences establish the presence of something (in some place). Negative existential
sentences express the absence of something/someone.

Affirmative: Negative:

Present:
jestem, jesteś, jest, Gen + nie ma
jesteśmy, jesteście, są

Ojciec jest w domu. Ojca nie ma w domu.
W sklepie jest ser. W sklepie nie ma sera.

Past:
byłe/am, byłe/aś, był/a/o
byliśmy/byłyśmy, byliście/byłyście Gen + nie było
byli/były

Wczoraj byłam w domu. Wczoraj nie było mnie w domu.
Studenci byli w klasie. Studentów nie było w klasie.
Byliście na uniwersytecie. Nie było was na uniwersytecie.

Future:
będę, będziesz, będzie, Gen + nie będzie
będziemy, będziecie, będą

Jutro będzie ładna pogoda. Jutro nie będzie żadnej pogody.
Będziemy jutro w domu. Nie będzie nas jutro w domu.


